
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   حق با مشتري است! 
يك شهروند از تهران:ساعت س��ه و نيم روز جمعه هفتم آذرماه در 
حالي كه براي پيگيري كاري بسيار عجله داشتم وارد ايستگاه بهبودي 
خط بي آرتي شدم اما متأسفانه به علت نداشتن كارت اعتباري اتوبوس، 
مأمور وظيفه ش��ناس اين خط اجازه ورود نداد، از او براي تهيه كارت 
راهنمايي خواستم كه گفت: مسئول فروش كارت هم براي ناهار تشريف 
برده اند. از من اصرار و از او انكار، بالاخره به نتيجه  اي نرسيدم و مجبور 
شدم مسير را با سواري طي كنم. ضروري است مسئولان مربوط فكري 
براي ناهار پرسنل فروش كارت  هاي  اعتباري و اخلاق افراد شاغل در 

كنترل ورود و خروج مسافران ايستگاه بكنند. 
---------------------------------------------------

   سود بانكي كمر اقشار آسيب پذير را مي شكند 
صفري – تهران: بسياري از بانك ها وام  هاي  خود را با سود 22 درصد 
به متقاضيان پرداخت مي كنند. مي خواستم از مسئولان بپرسم در اين 
شرايط آيا مي توان با اين وام و پرداخت سود حتي اجاره بهاي خانه را 
پرداخت، چه برس��د به اينكه فردي بخواهد صاحبخانه بشود؟ انتظار 

داريم مسئولان به اقشار كم درآمد عنايت بيشتري داشته باشند. 
---------------------------------------------------

   دريافت هزينه هاي بالا براي تعويض گواهينامه رانندگي 
رحماني – تهران: براي تعويض گواهينامه رانندگي ام به پليس +10 
مراجعه كردم و حدود 60 هزار تومان به عناوين مختلف براي تعويض 
گواهينامه و معاينه چشم پرداخت كردم. آيا كسي بر اين مراكز نظارت 
مي كند، چرا بايد براي تعويض يك كارت مبال��غ بالايي از متقاضيان 

دريافت شود؟
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88498445سرويس اجتماعي

نان خور و نانوا هر دو ناراضي از افزايش قيمت نان
مسئولان وضعيت نان را به حال خود رها كرده اند

هر از چندي شايعه گران شدن نان در جامعه 
مي پيچد و بعد از چند وقت قيمت انواع نان بالا 
مي رود و هر مس�ئولي نظري مي دهد و كم كم 
كه آب ها از آس�ياب افتاد، آقايان مي نشينند 
تا س�ال بعد و گراني بعد و بي خيالي هاي بعد. 
نشان به آن نشان كه در كنار گران شدن نان ، 
هرگز به افزايش نظارت بر نانوايي ها و رسيدگي 
به وزن و كيفيت نان  توجهي نمي ش�ود و گواه 
اين ادعا راضي نب�ودن مصرف كننده در تمام 

شهرها و روستاهاست. 

همين چند روز پيش بود ك��ه يكباره خبر گران 
شدن نان، تيتر اول رس��انه ها شد. در ابتدا معلوم 
نبود ك��ه علت و معي��ار اين گراني ها چيس��ت و 
مردم پذيرفتند بايد ن��ان را گران تر بخرند و هيچ 
اتفاق ديگري به نفع آنه��ا رخ نخواهد داد.  وقتي 
نان با قيمت بالاتر به دست مصرف كننده رسيد، 
آنها ديدند كه نه تنها برخ��ي از نان ها آب رفته و 
كيفيت شان هم اگر بدتر نشده، تغييري هم نكرده، 
فهميدند كه مسئولان هيچ برنامه اي براي بهبود 
وضعيت نان ندارند و نظارت ها هم كمافي السابق 
در حد حرف است تا دل شهروندان خوش باشد. 

  كسي سود نكرد به جز دولت!
بر اساس آمارهاي موجود بيش از 60 هزار واحد 
نانوايي در اقصي نقاط كشور پراكنده و مشغول 
فعاليتند كه گران ش��دن نان مي توانس��ت آنها 
را خوش��حال كند. گراني هايي كه دولت آن را 
30درصد و به خاطر افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي اعلام كرد اما ب��ا توجه به وزن و كيفيت و 
نوع پخت ه��ا در برخي موارد بي��ش از اينها بالا 
رفت.  هرچن��د نانوايي ها در گام نخس��ت فكر 
كردند كه از اين به بعد س��ود بيشتري خواهند 
برد اما اين اتفاق وقتي به وقوع مي پيوس��ت كه 
همچنان از سهميه آرد يارانه اي بهره مند باشند، 
غافل از اينكه با كاهش بخش��ي از آرد يارانه اي 
و جايگزيني آن با آرد نرخ آزاد س��ود نانوايي ها 

هم كم شد.

  آرد بي كيفيت توزيع مي شود
در اين مي��ان اولين چيزي كه گلاي��ه مردم را در 
بالا رفتن قيمت نان به همراه داشت عدم كيفيت 
نان بود. نانواه��ا كيفيت پايين نان هايش��ان را به 
كيفيت پايين آردي گره مي زنند كه به آنها تحويل 
داده مي ش��ود.  يكي از نانواهاي تهران مي گويد: 
»ديگر مهم نيس��ت كه چه ن��وع آردي را به كدام 
نانوايي مي دهن��د. آرد نان تافت��ون را به بربري ها 
يا س��نگكي مي دهند. حالا چطور انتظ��ار داريد 
همان س��نگك چند س��ال قبل به دس��ت مردم 
برس��د.« البته نانواها در كنار آرد بي كيفيت آزاد، 
افزايش هزينه ها و دستمزد و ثابت ماندن درآمدها 
را هم به ميان مي كش��ند. نانواه��ا از وزن چانه و 
خميرشان كم مي كنند و نان با قيمتي بالا به دست 
مصرف كننده اي مي رسد كه صدايش به هيچ جا 
نمي رس��د.  در همين رابطه، معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت در جواب علت افزايش قيمت آرد 
مي گويد: »در س��ال 91 قيمت خريد گندم 420 
تومان، سال 92 قيمت 800 تومان و در سال جاري 
يك هزار و 50 تومان بود. البت��ه پيش بيني براي 
س��ال 94 نيز يك هزار و 55 تومان است. بنابراين 

يك افزايش قيمت در خريد تضميني گندم داشتيم 
و كارخانه هاي آرد نيز به دليل افزايش دستمزد و 
بعضاً به دليل بالا رفتن ن��رخ خريد ارز و به تبع آن 
افزايش هزينه هاي ارزي، به صورت كلي افزايش 
هزينه داشتند.« مجتبي خسروتاج با عنوان كردن 
اين مطلب كه كل صنعت نان به همراه ذينفعان از 
شرايط موجود ناراضي هستند، ادامه مي دهد: »اين 
صنعت نياز به يك جراحي اساسي دارد تا شرايط 
رقابتي ايجاد كنيم و در اين شرايط نان مورد نظر 
مردم با كيفيت آردهاي مشخصي توليد مي شود. 
البته كارخانجات آرد هم بايد اين آمادگي را داشته 
باشند كه بتوانند آرد مورد نياز نانوايي هاي خاص 

را تأمين كنند. «
  وزن چانه ها كاهش يافته

چن��د روز قبل از ب��الا رفت��ن قيمت ن��ان، وقتي 
محمدباقر نوبخت، سخنگوي دولت تأكيد كرد كه 
»دولت برنامه اي براي افزايش قيمت نان ندارد و اين 
افزايش قيمت صرفاً محصول افزايش هزينه هاست 
كه به نانوا ها وارد مي ش��ود!« مردم متوجه نشدند 
كه وقتي نان را گران مي خرند، نان گران ش��ده يا 
نشده! هر چند نوبخت گفت كه اين افزايش قيمت 

نبايد از 30 درصد بيشتر شود اما چند ساعت بعد 
از او، نعمت الله تركي، معاون برنامه ريزي و اشتغال 
اس��تانداري تهران اع��لام كرد: »ب��ا اتحاديه هاي 
نانوايان تهران در خص��وص افزايش 34 درصدي 
قيمت انواع نان به توافق رسيديم« و اين در حالي 
بود كه م��ردم چيز ديگ��ري را در نانوايي ها تجربه 
مي كردند.  بر اس��اس قيمت هاي جديد قرار ش��د 
قيمت هر قرص نان ل��واش از 160 تومان به 225 
تومان، نان بربري از 500 تومان به ۷00، نان تافتون 
از 300 تومان به 425 و نان سنگك از 600 تومان 
به 800 تومان برس��د.  البته در كنار اين گراني ها 
تعدادي از نانواها پذيرفته اند كه وزن چانه هايشان 
را هم كاهش داده اند كه دليل اين كارشان را نامه 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران و بر 
اساس مصوبه تاريخ نهم آذرماه 1393 استانداري 
تهران عنوان كردند.  بر اس��اس اي��ن مصوبه، نان 
برب��ري بايد ب��ا وزن چان��ه 600گرمي، س��نگك 
650گرمي، لواش گردان و تافت��ون 1۷0گرمي و 
تافتون س��نتي با وزن چانه 280گرمي توليد و به 

دست مصرف كننده برسد. 
حال اگ��ر مي بيني��م س��نگك  ها از ل��واش هم 
نازك ترند و كيفيت پاييني ت��ري هم دارند بايد 
باور كنيم كه افزايش قيمت ها 30 درصد نبوده 

بلكه خيلي بيشتر از اين حرف هاست.
  قيمت ها براساس استدلال هاي شخصي

وقتي دولت با س��ر و صدا نان را گران مي كند و 
بي صدا بخشي از آرد سهميه اي نانواها را كاهش 
مي دهد، بيانگر اين موضوع است كه دست نانواها 
را براي پايين آوردن وزن خمير چانه هايشان باز 

گذاشته  است. 
البته از ش��هرهاي ديگر نيز خبر مي رسد كه در 
برخي شهرها نانواها بر اساس برداشت خودشان 
نان را گران كرده اند، مثلًا يك س��ايت خبري در 
مورد نحوه بالا رفتن قيمت ن��ان و فروش آن در 
ش��يراز با نرخ هاي بس��يار گران تر  گزارش داده: 
»در شيراز با استدلالي شبيه به اينكه نان لواش 
و تافتوني بيشتر مورد اس��تفاده قشر كم درآمد 
است و س��نگك و بربري بيشتر توس��ط افراد با 
درآمدهاي بالا تر مورد استفاده قرار مي گير د، به 
نانوايي هايي كه سنگك و بربري پخت مي كنند، 
آرد س��هميه اي نداده و افزاي��ش 100 درصدي 
نرخ اين نوع نان ها را مجاز دانس��ته اند. البته اين 
افزايش در نان هاي فانتزي بيشتر اعمال شده و 
از 100 درصد هم فرا تر رفته است.« كوتاه سخن 
اينكه در شرايطي كه هنوز نان صنعتي و حجيم 
نتوانسته جاي خود را در س��فره ايراني باز كند، 
رها كردن نان هاي سنتي به حال خود و نظارت 
نكردن بركيفيت و كميت آنها دودي اس��ت كه 

مستقيم به چشم مصرف كننده مي رود. 

پس از نقش آفريني آرايش�گاه ها به عنوان 
يك�ي از اض�اع اصل�ي مثل�ث مرگ هاي 
شيشه اي براي پاسخ به سراب باربي شدن، 
 حالا نوب�ت دخال�ت اي�ن مراك�ز در حوزه 
تخصصي تزريق بوتاكس است؛ موضوعي كه 
رئيس سازمان غذا و دارو درباره آن هشدار 
مي دهد، چراكه عاوه بر تزريق اين دارو از 
سوي افراد غيرمتخصص، بوتاكس تزريقي 
در آرايش�گاه ها ه�م قابل اعتماد نيس�ت. 
تغييرات ناخوش��ايند در س��بك زندگي مردم و 
افزايش گرايش به ظواهر موجب شده است ظاهر 
براي خيل��ي از ما آنچن��ان اصالت ياب��د كه براي 
زيبايي و جوان ماندن به هر راهي متوسل شويم. 
تزريق بوتاكس هم يكي از راهكارهايي اس��ت كه 
مي تواند چين و چروك را به تأخي��ر بيندازد و به 
واسطه تبليغات گسترده در شبكه هاي اجتماعي 
طرف��داران زيادي پيدا كرده اس��ت. ام��ا با رونق 
بازار اين تزريق س��ودجويان وارد ميدان شده اند 
و برخي از آرايش��گاه هاي زنانه براي مشتريانشان 
بوتاكس تزريق مي كنند. اين در حالي است كه بنا 
به تأكيد رئيس س��ازمان غذا و دارو، بوتاكس يك 
داروي تزريقي است و بايد تنها توسط پزشكان و 
متخصصان آموزش ديده در مراكز پزشكي مجاز 
نظير مطب، كلينيك و بيمارستان استفاده شود و 
تزريق اين دارو توسط آرايشگران غيرمجاز است. 

  بوتاكس سمي براي جواني!
سم بوتولونيوم ماده اي است كه براي رفع چين 
و چروك صورت اس��تفاده مي شود. بوتاكس با 
تأثي��ر روي عضله محل تزري��ق، باعث كاهش 

فعاليت يا از بين رفت��ن فعاليت الياف عضلاني 
شده و در نتيجه سبب رفع چين و چروك هاي 
ناش��ي از انقباض ه��اي عضلان��ي در صورت 
مي شود.  به گفته ديناروند، بوتاكس يك داروي 
تزريقي است و بنابراين تزريق اين دارو بايد از 
سوي متخصصان پوست انجام شود و تزريق آن 

توسط آرايشگران غيرمجاز است. 
  باز هم پاي آرايشگاه هاي زنانه در ميان است

آرايش��گاه هاي زنانه،  باش��گاه هاي بدنسازي و 
شبكه هاي ماهواره اي سه ضلع مثلثي هستند 
كه به تعبير علي اكبر سياري، معاون بهداشتي 
وزير بهداشت »مثلث مرگ« هستند و جوانان 

و زنان را به س��مت و س��وي مصرف شيشه يا 
داروهاي لاغري بر پايه اين ماده محرك براي 
لاغر شدن سوق مي دهند. حالا آرايشگاه هاي 
زنانه وارد حوزه ه��اي تخصصي تري همچون 
تزريق بوتاكس هم شده اند. بنا به تأكيد رسول 
ديناروند، معاون وزير بهداشت تزريق بوتاكس 
در خ��ارج از مراكز پزش��كي مجاز نيس��ت. به 
ب��اور وي هزينه بالاي تزريق بوتاكس توس��ط 
پزش��ك متخصص موجب شده در حال حاضر 
اين كار در برخي آرايش��گاه ها انجام شود. بنا 
به تأكيد رئيس س��ازمان غذا و دارو اين قبيل 
مراكز به دليل ارزان ب��ودن عمدتاً از داروهاي 

غيراستاندارد و غيرمجاز استفاده مي كنند كه 
در م��واردي با مخاطراتي از قبيل حساس��يت 
و آلرژي هاي ش��ديد همراه است. علاوه بر اين 
مواد تقلبي و قاچاق توسط افرادي به مشتري 
تزريق مي شود كه آموزش هاي لازم را دريافت 
نكرده ان��د. دينارون��د تصريح مي كن��د: نتايج 
چنين فرآيندي شكايت هايي است كه توسط 
افراد آسيب ديده در وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي كشور، سازمان نظام پزشكي 
كش��ور و قوه قضائيه وجود دارد و اين واقعيتي 

است كه در كشور مشاهده مي شود. 
  تغيير صورت براي جوان شدن

ب��الا گرفتن ت��ب تزري��ق بوتاكس ريش��ه در 
تبليغات غيررسمي آن در شبكه هاي اجتماعي 
و فضاي مجازي و همچنين توصيه هاي افراد به 
يكديگر دارد. به گفت��ه ديناروند، تبليغاتي كه 
در اين زمينه در شبكه هاي اجتماعي، پيامك 
و پس��ت هاي الكتروني��ك ص��ورت مي گيرد، 
غيرمجاز است اما مشتري هاي اين كار در حال 
افزايش هستند. بر همين اساس است كه نتايج 
و آس��يب هاي ناش��ي از آن هم افزايش يافته 
است. حساسيت موضعي، تغيير حالت عضلات 
صورت، افتادگي پلك و ابرو و حتي ش��وك، از 

عوارض استفاده از بوتاكس است. 
ديناروند تصريح مي كند: متأس��فانه بسياري 
از بوتاكس ه��اي موج��ود در ب��ازار، از طريق 
غيرقانوني و قاچاق وارد كش��ور مي ش��ود كه 
اس��تفاده از آنها عوارض جدي براي پوس��ت 

صورت دارد.

رئيس سازمان غذا و دارو هشدار مي دهد

تزريق بوتاكس تقلبي در آرايشگاه، عرق سرد بر پيشاني تب زيبايي

نفيسه ابراهيم  زاده انتظام

زهرا چيذري
   گزارش 2

شوراي عالي انقلاب فرهنگي
قرارگاه بي قرار دانش و فرهنگ 

30 سال پيش كه امام خميني)ره( فرمان تشكيل شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
را امضا مي كرد تا مهر گذشته كه ابلاغيه هفت بندي مقام معظم رهبري براي 
آغاز دور جديد فعاليت هاي اين شورا منتشر شد، درجه اهميت لزوم وجود يك 

قرارگاه فرهنگي تغيير نكرده است و اين ماهيت پوياي اجتماع است. 
سالروز تشكيل اين ش��ورا نه مانند سالروز تش��كيل برخي ديگر از نهادها 
فرصت تعريف و تمجيد از آن است كه اصلاً عرصه دانش و فرهنگ جاي اين 
تعارفات نيست و نه فرصتي براي تخريب آن كه تخريب عملكرد شورا يعني 
يك اعتراف تلخ به ضعف خودمان. از طرفي لازم نيست براي قضاوت درباره 
عملكرد اين شورا به گزارش هايي كه از سوي دبيرخانه آن تدوين و سالانه 
محضر مقام معظم رهبري قرائت مي شوند، استناد كرد، مطالعه خروجي هاي 
آن و مواضعش در برابر تحولات فرهنگي داخلي و خارجي نشان مي دهد 
كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي به همان اندازه كه در حوزه علم و فناوري 
توانسته مؤثر عمل كند در حوزه فرهنگ از يك سر در گمي مزمن رنج مي برد؛ 
اسناد ريز و درشتي كه تدوين مي شوند و هيچ گاه اجرا نمي شوند يا قابليت 
اجرا ندارند. سردرگمي جلسات كارشناسي و كميته ها و كميسيون هايي كه 
سال تا سال خروجي ملموسي در حوزه فرهنگ ندارد، عدم واقع نگري در 
برنامه هاي فرهنگي مصوب و مدون و عدم تطبيق برنامه ها با نيازهاي روز 
جامعه و تمييز ندادن ايده آل ها با واقعيات موجود و جاري در جامعه و تعارف 
و رودربايستي هاي مديريتي و اجرايي زخم هايي بر پيكر شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي هستند كه درد آنها را جامعه مي كشد. 
نتيجه اينك��ه اين روزها جامعه از خير س��كانداري ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي در عرصه فرهنگ گذشته و به لنگرگاهي فرهنگي در توفان هاي 
ريز و درشت وارداتي هم قانع است. امروز وقت پاسخ به اين سؤال است كه 
آيا اين حداقل توقع نيز برآورده شده است؟ البته اين شورا با اين استدلال 
كه مخاطبين آن خواص علمي و فرهنگي هس��تند خود را از مركز چنين 
نگاهي تبرئه مي كند.  خوب است ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي به جاي 
واكنش به اين دست تذكرات رسانه اي كه ماهيت وجودي رسانه است، اين 
تأكيد مقام معظم رهبري را در هر فرصتي براي خود مرور كند كه »فلسفه 
وجودي شوراي عالي انقلاب فرهنگي، فهم و تبيين و تثبيت و انفاذ ماهيت 
فرهنگي انقلاب اسلامي و بازآرايي مداوم جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي و 
پايش پيشرفت هاي فرهنگي كشور متناسب با ظرفيت ها و شايستگي هاي 

عظيم ايران اسلامي و انقلابي است. 
مديريت راهبردي چالش هاي اين حوزه با »اس��تفاده كام��ل و كارآمد و 
هم افزا از همه فرصت ها و ظرفيت ها« و نيز »مهار تهديدها و آس��يب ها با 
نگاه حكيمانه و معقول« و »مواجهه هوشمندانه با معارضات مهاجمان و 
ستيزه گران« از جمله تكاليف اصلي اين ش��ورا است. عرصه هاي كليدي 
و اساسي همچون توليد علم، س��بك زندگي، آموزش و پژوهش، فرهنگ 
عمومي، مهندسي فرهنگي، حوزه هاي مهمي هستند كه ساماندهي آن در 

جمهوري اسلامي به شوراي عالي انقلاب فرهنگي سپرده شده است.«  
تأكيد بند اول فرم��ان هفت گانه رهب��ري بر پيگيري ش��ورا در تحقق و 
اجراي سريع و كامل تصميمات و مصوبات و پيگيري آنها تا حصول نتيجه 
كامل است. س��ند مهندسي فرهنگي و سند اسلامي ش��دن دانشگاه ها و 
پيوست نگاري فرهنگي كه سال ها ظرفيت شورا و كميسيون هاي آن هزينه 
تدوين و تصويب شان شد، شايد اولين گزينه ها در تأمين اين بند از انتظارات 

رهبري باشد. 
امروز براي تمام اعضاي شورا كه سرمايه هاي بزرگي مانند توجه مقام معظم 
رهبري و عضويت نخبگان اجرايي و مديريتي جامع��ه را در اختيار دارند، 
فرصت مناسبي است كه از خود بپرسند آيا توانسته اند دلبستگان ديني و 
انقلابي در داخل و خارج كشور را دلگرم كنند يا حتي نتوانسته اند از مرزهاي 
جبهه  بندي آشكار فرهنگي دفاع كنند.  آيا شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
در راستاي ايفاي نقش اجتماعي خود توانسته حلقه مكمل و الهام  بخش و 
تسهيل گر فعاليت هاي فرهنگي جامعه باشد و موانع را از سر راه فعاليت هاي 
فراگير مردمي در عرصه فرهنگ كنار بزند؟ ش��وراي عالي بايد بتواند همه 
ظرفيت هاي نرم افزاري و س��خت افزاري و منابع انساني حوزه فرهنگ را، 
بازآرايي و هم افزا كند، در حالي كه خود در قرائت منشور روزآمدي فرهنگ 
دچار تشتت است.  حالا »مهندسي فرهنگي و موضوع تحول و نوسازي در 
نظام آموزشي و علمي كشور اعم از آموزش عالي و آموزش و پرورش و نيز 
تحول در علوم انساني كه در دوره هاي گذشته نيز مورد تأكيد بوده و هنوز به 
سرانجام مطلوب نرسيده است و به تعويق افتادن اين امور خسارت بزرگي 
متوجه انقلاب اسلامي خواهد كرد« نيز بماند كه اتفاقاً نظر رسانه ها نيست 
و قضاوت رهبري نظام اس��ت. انتظار مي رفت اعضاي شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي لااقل به مناسبت سالروز تشكيل اين شورا گزارشي از برنامه هاي 
هماهنگ و هم افزا براي افكار عمومي داش��ته باش��ند؛ نه با كناره گيري از 
گفت وگوهاي رس��انه اي  س��ؤالات امروز را تا 19 آذر سال آينده بي جواب 

بگذارند.

رئيس انجمن علمي رفاه اجتماعي ايران:
رفاه اجتماعي اصلي ترين تكليف دولت است 

 

رئيس انجمن علمي رفاه اجتماعي ايران گفت: امروزه رفاه اجتماعي 
و سياس�ت هاي رفاه�ي يك�ي از اصلي ترين تكاليف دولت هاس�ت. 
دكتر محمد زاهدي اصل در »همايش ملي رفاه اجتماعي در برنامه ششم 
توسعه« كه در محل وزارت رفاه برگزار شد، گفت: رفاه اجتماعي به عنوان 
اصلي ترين عنصر توسعه مقولاتي را مطرح مي كند كه چگونگي آن در جامعه 
تعيين كننده سطح توسعه يافتگي آن جوامع است.  وي ادامه داد: زماني كه 
از توسعه صحبت مي كنيم و بر اساس برنامه توسعه سازمان ملل به مسئله 
مهمي چون توسعه انساني مي پردازيم، بايد در نظر داشته باشيم كه بنيان 
اين موضوعات رفاه اجتماعي است و اگر ما به رفاه اجتماعي اهميت بدهيم، 
مي توانيم امكان توسعه كشور را فراهم كنيم.  رئيس كميته همايش ملي 
رفاه اجتماعي در برنامه ششم توسعه همچنين ادامه داد: امروزه امنيت در 
دنيا با اسلحه تأمين نمي ش��ود بلكه تنها راه تحقق امنيت، رفاه اجتماعي 
است.  زاهدي اصل در اين باره ادامه داد: هر ميزان كه در زمينه رفاه اجتماعي 
برنامه ريزي داشته باشيم، به همان ميزان مي توان به توسعه يافتگي آن كشور 
اميدوار بود.  رئيس انجمن علمي رفاه اجتماعي ايران ضمن ابراز ناراحتي از 
اين موضوع كه رفاه اجتماعي همواره در ايران مظلوم واقع شده است، گفت: 
برنامه چهارم توسعه نخستين برنامه اي بود كه مي توانست كشور را به اهداف 
1404 برساند و ما شاهد آن بوديم كه در سال 1384 وقتي برنامه چهارم 
توسعه آغاز و به اجرا رسيد، در اواسط همان سال دولت نهم به صراحت اعلام 
كرد كه من برنامه چهارم توسعه را قبول ندارم.  وي همچنين ادامه داد: اين 
موضوع آسيب جدي بر برنامه چهارم توسعه وارد كرد، اما بايد در نظر داشته 
باشيم كه هميشه برنامه ها افت و خيز داشته و قسمتي از آنها عملياتي نشده، 
اما ما تاكنون نتوانسته ايم آسيب شناسي و علت يابي صحيحي در خصوص 

چرايي عدم اجراي اين برنامه ها داشته باشيم. 

رئيس كل سازمان نظام پرستاري خبر داد
پرستاران منتظر تحول در كارانه باشند

 

از 27 سال سابقه حضور در حوزه پرستاري، قريب به 16 سال به صورت 
مداوم در بالين بوده ام و شرايط سخت پرستاري را درك مي كنم. از همين 
رو، همواره تاش كرده ام جايگاهي براي ارتقاي پرستاري كسب كنم. 
محمد ميرزابيگي، رئيس كل سازمان نظام پرستاري با عنوان مطالب فوق 
و با اشاره به وعده هايي كه در سال هاي گذشته به پرستاران مي دادند ولي 
عملي نمي شد، به تشريح اقدامات وزير بهداشت دولت يازدهم در حمايت 
از جامعه پرستاري پرداخت و گفت: تا زماني كه خدمات پرستاري در كتاب 
ارزشگذاري تعرفه ها قرار نگرفته بود، منتقد اين كتاب بودم ولي وقتي اين 
اتفاق افتاد و خدمات پرس��تاري در اين كتاب آورده شد، چگونه مي توانم 
همچنان معترض و مخالف باشم.  معاون پرستاري وزارت بهداشت با عنوان 
اين مطلب كه در دولت هاي گذشته وعده هايي به پرستاران داده مي شد كه 
به هنگام اجرا، به بهانه نبود بودجه و اعتبار، كار متوقف مي شد، تأكيد كرد: 
اما در اين دولت، وزير بهداشت وقتي حرف مي زند كه كار انجام شده است.  
ميرزابيگي از قرار گرفتن 250 خدمت پرس��تاري در كتاب ارزش��گذاري 
خدمات سلامت خبر داد و گفت: در حال رايزني و مذاكره هستيم كه تعداد 
اين خدمات را به 2۷0 مورد برسانيم.  وي تأكيد كرد: با قرار گرفتن خدمات 
پرستاري در كتاب ارزشگذاري خدمات سلامت، حالا هر رفتاري كه دولت و 
وزارت بهداشت با كتاب داشته باشند، شامل خدمات پرستاري هم مي شود 

و نيازي به بودجه جداگانه نيست. 
رئيس كل سازمان نظام پرستاري در ادامه به ساير اقدامات و تلاش هاي وزير 
بهداشت براي بهبود وضعيت درآمدي پرستاران اشاره كرد و افزود: كاهش 
بدهي هاي وزارت بهداشت بابت پرداخت كارانه و اضافه كار پرستاران، شايد 

يكي از مهم ترين اقدامات وزير بهداشت دولت يازدهم است. 
ميرزابيگي با اعلام اينكه تا سال گذشته پرداخت كارانه و اضافه كار پرستاران 
با 18 ماه تا دو سال تأخير پرداخت مي شد، گفت: در حال حاضر اين وضعيت 
به دو تا سه ماه رس��يده و ش��ايد به صورت موردي، برخي دانشكده هاي 
اقماري، دچار مشكل پرداختي هستند.  به گفته رئيس كل سازمان نظام 
پرستاري، در اسفندماه س��ال 92 بود كه وزير بهداشت بر پرداخت بدهي 
پرستاران تأكيد كرد و رقمي در حدود 880 ميليارد تومان به دانشگاه هاي 
علوم پزشكي پرداخت شد تا معوقات اضافه كاري و كارانه پرستاران پرداخت 
شود.  معاون پرستاري وزارت بهداشت با اعلام اينكه حداكثر تا دو ماه آينده 
شاهد تحول در كارانه دريافتي پرس��تاران خواهيم بود، افزود: كارانه هاي 
جديد از اول آبان بايد اجرا ش��ود و پرداختي به پرستاران در قالب معوقات 

انجام خواهد شد. 
------------------------------------------------------

رئيس سازمان مديريت بحران كشور:
ساختمان هاي مقاوم بايد شناسنامه دار شوند

س�اختمان هاي مقاوم بايد داراي شناس�نامه ش�وند تا هنگامي كه 
مردم براي خريد اقدام مي كنند، مش�خص ش�ود مهندس ناظر اين 
ساختمان چه كسي بوده و اينكه از چه مصالحي استفاده شده است. 
اسماعيل نجار، رئيس سازمان مديريت بحران كشور، با عنوان كردن مطلب 
فوق درباره آمادگي مديريت بحران در حوادث طبيعي گفت: حادثه رويدادي 
است كه خبر نمي كند و در هر نقطه از كشور بالاخص در مناطقي كه گسل 
داريم، ممكن است زلزله رخ دهد و يكي از آن مناطق نيز تهران است.  وي 
افزود: نسبت به گذشته اقدامات اساسي و خوبي انجام شده است. مسئوليت 
مديريت بحران شهر تهران با شهرداري است و تاكنون نيز مطالعات خوبي 
در تمام زمينه ها براي مقابله با حوادث طبيعي در تهران انجام شده است 
ولي هنوز به سطح مطلوب نرسيده ايم چراكه تهران وسعت زيادي دارد و 
يك كلانشهر ويژه محسوب مي شود، بنابراين مي طلبد كارهاي اساسي تري 

صورت بگيرد كه از جمله آن دقت در ساخت و ساز است. 
نجار افزود: ساختمان هايي كه در بخش خصوصي يا غيرخصوصي ساخته 
مي شود، استانداردهاي لازم را ندارد و نظارت كامل بر ساخت آن نمي شود 
به مثابه طناب داري مي ماند ك��ه بر گردن ما اس��ت و روي يك صندلي 
غيراستاندارد ايستاده ايم و با هر لرزشي ممكن است اين صندلي بشكند و 
جان ما را بگيرد.  رئيس سازمان مديريت بحران كشور با اشاره به پيشرفت 
تكنولوژي در مديريت بحران اظهار داشت: وقوع حادثه به تنهايي موجب 
وحشت مي شود، بنابراين بايد آموزش هاي لازم براي مقابله با حوادث داده 
شود.  وي با بيان اينكه شناسنامه دار شدن ساختمان ها را پيگيري مي كنيم، 
گفت: ساختمان هاي مقاوم بايد داراي شناسنامه شوند تا هنگامي كه مردم 
براي خريد اقدام مي كنند مشخص شود مهندس ناظر اين ساختمان چه 

كسي بوده و اينكه از چه مصالحي استفاده شده است. 
نجار تأكيد كرد: حوادث زيادي با پيش��رفت علم بش��ر قابل پيش بيني و 
پيشگيري اس��ت ولي همچنان بعضي از حوادث طبيعي از جمله زلزله را 
نمي توان پيش بيني كرد با اين وجود مي توانيم با آموزش هاي لازم از افزايش 

خسارت ها جلوگيري كنيم. 

وقتي دولت با س�ر و ص�دا نان را 
گران مي كن�د و بي صدا بخش�ي 
را  نانواه�ا  س�هميه اي  آرد  از 
كاه�ش مي ده�د، بيانگ�ر اي�ن 
موضوع اس�ت كه دس�ت نانواها 
را براي پايي�ن آوردن وزن خمير 
چانه هايش�ان باز گذاش�ته  است
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